
Tweede Kamer der Staten-Generaal 2 
Vergaderjaar 1985-1986 

19 050 Wijziging van de Wet op het wetenschappelijk onderwijs 
en van de Wet op het voortgezet onderwijs (Horizontale 
doorstroming h.b.o.-w.o.) 

Nr. 4 

' Samenstelling: 
Leden: Van Ooijen (PvdA), voorzitter, Dees 
(VVD), Konings (PvdA), Evenhuis (VVD), 
Worrell (PvdA), Hermes (CDA), Beinema 
(CDA), Kraaijeveld-Wouters (CDA), Lansink 
(CDA), Andela-Baur (CDA), ondervoorzitter, 
Niessen (PvdA), Van Baars (CDA), Mik (D'66), 
Wagenaar, Van der Vlies (SGP), Wallage 
(PvdA), Willems (PSP), Den Ouden-Dekkers 
(VVD), Dijkstal (VVD), Franssen (VVD), Ernsting 
(CPN), Vermeend (PvdA), Leijnse (PvdA). 
Plv. leden: Ter Veld (PvdA), Braams (VVD), 
Van der Doef (PvdA), Kamp (VVD), vacature 
PvdA, B. de Vries (CDA), De Boer (CDA), 
Mateman (CDA), Couprie (CDA), Janmaat-Abee 
(CDA), vacature PvdA, Hennekam (CDA), 
Groenman (D'66), Schutte (GPV), Ubels-Veen 
(EVP), vacature PvdA, Van Rey (VVD), Korthals 
(VVD), Lucassen-Stauttener (VVD), Lankhorst 
(PPR), Poppe (PvdA), Toussaint (PvdA). 

VOORLOPIG VERSLAG 
Vastgesteld 26 september 1985 

De vaste Commissie voor Onderwijs en Wetenschappen', met het 
voorbereidend onderzoek van dit wetsvoorstel belast, brengt als volgt 
verslag uit over haar voorlopige bevindingen. 

Algemeen 

De leden van de P.v.d.A.-fractie namen met waardering kennis van de 
«Wijziging van de Wet op het wetenschappelijk onderwijs en van de Wet 
op het voortgezet onderwijs» (Horizontale doorstroming h.b.o.-w.o.). Ze 
stelden vast dat het voorontwerp van wet, na advisering door HBO-Raad, 
Academische Raad en Onderwijsraad, op een aantal onderdelen terecht 
ingrijpend werd gewijzigd. 

Deze leden constateerden, dat de experimentele regeling, vervat in de 
«Wet wederzijdse doorstroming hoger onderwijs» (Stb. 1979, 301) op één 
punt nadrukkelijk in overeenstemming is met de voorliggende regelgeving, 
namelijk dat studenten van het hoger onderwijs de mogelijkheid krijgen in 
de beginfase van hun studie een koerscorrectie aan te brengen. Verwijzend 
naar een opmerking terzake van de Onderwijsraad vroegen deze leden 
waarom op het moment dat de werkingsduur van de bestaande Wet 
wederzijdse doorstoming beëindigd wordt, ervan afgezien is de héle 
doorstromingsproblematiek bij w.o. en h.b.o. te bezien, met name aspecten 
als de verschillen in toelatingsvoorwaarden w.o. en h.b.o., en de doorstro-
ming in latere fasen, de z.g. verticale doorstroming door middel van 
achtereenvolgende studies h.b.o. en w.o. Ze hechtten eraan met nadruk te 
stellen, dat nu een samenhangende discussie hierover nog niet mogelijk is, 
hun instemming met het voorliggende wetsvoorstel door de regering op 
generlei wijze geïnterpreteerd mag worden als een betuiging van adhesie 
met de opmerking in de memorie van toelichting, namelijk dat overwogen 
wordt de verticale doorstromingsmogelijkheid «aanzienlijk in te perken». In 
dit verband nodigden ze de regering uit te reageren op de navolgende twee 
opmerkingen in het advies van de HBO-Raad: «Zolang de civiele effecten 
van een w.o.-opleiding en een HBO-opleiding nog zó verschillend zijn, is 
het uit het oogpunt van externe democratisering - óók in één stelsel van 
Hoger Onderwijs - van belang dat de maximale studieduur geen belemme-
ring vormt voor studenten die hun kwaliteiten en ambities via het h.b.o. 
naar het w.o. tot maximale gelding willen brengen. De Raad meent hierbij 
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dat het oprekken van de maximale studieduur van 6 tot 7 jaar voldoende 
moet kunnen zijn. Hij gaat er dan vanuit dat de h.b.o."afgestudeerde niet 
meer - op enkele vrijstellingen na - het gehele w.o.-programma zou 
moeten doorlopen. Eerder verdient een speciaal programma van 1,5 a 2 
jaar, aangepast aan het eerder gevolgde h.b.o.-programma de voorkeur, 
om aldus het eindniveau van het eerste fase w.o. te bereiken.» 

De leden van de P.v.d.A.-fractie konden instemmen met de algemene 
uitgangspunten van de voorgestelde regeling, namelijk het generale en 
eenvoudige karakter ervan, het feit dat toekomstige nieuwe studierichtingen 
onder de werkingssfeer kunnen vallen zonder dat hieraan nieuwe wettelijke 
procedures vooraf dienen te gaan, en het geven van kwaliteitswaarborgen. 
Over het laatste merkten ze op, dat ze geheel konden instemmen met de 
door alle betrokken uitgesproken intentie dat bij het beoordelen en weg-
werken van deficiënties niet de formele v.w.o.-eisen richtinggevend 
moeten zijn, maar datgene wat voor het welslagen van de gekozen studie 
materieel vereist is. 

Deze leden hadden er kennis van genomen, dat de term «wederzijds» 
niet langer in de nieuwe regeling voorkomt, omdat - zoals de memorie van 
toelichting het formuleert - «studerenden in het w.o. die een beroep deden 
op de regeling wederzijdse doorstroming, (...) dit niet (deden) zozeer om 
vrijstellingen te verkrijgen voor het h.b.o. als wel om reden van studie-uitstel 
voor de militaire dienst». Hierover stelden zij niettemin nog de volgende 
vragen. Hoe kan voorkomen worden, dat er rechtsongelijkheid ontstaat nu 
het verlenen van vrijstellingen aan studenten in het wetenschappelijk 
onderwijs geheel wordt overgelaten aan de bevoegde gezagsorganen van 
h.b.o."instellingen? Gaat het argument dat studenten in het wetenschappelijk 
onderwijs door middel van hun v.w.o.-diploma zonder meer toegang 
kunnen krijgen tot het h.b.o. en de aanwezigheid van deficiënties daarom 
beperkt zal zijn, ook op voor degenen die via de colloquium-doctum-regeling 
tot het w.o. zijn toegelaten en vervolgens de stap naar het h.b.o. willen 
zetten? Wanneer kan overigens de genoemde nieuwe regeling over het 
uitstel van militaire dienst tegemoet worden gezien? 

De genoemde leden nodigden de regering uit meer inhoudelijk uiteen te 
zetten, waarom het advies van de HBO-Raad niet is opgevolgd om voor de 
doorstromers van h.b.o. naar w.o. per studierichting deficiënties en 
eventuele vrijstellingen te formuleren. Ze noemden het in dit verband 
merkwaardig dat de regering in de memorie van toelichting enerzijds aan 
HBO-Raad en Academische Raad voorhoudt, dat zij de positieve kanten van 
een regeling van de doorstroming via een commissie hebben onderbelicht, 
omdat «bij een beoordelingsprocedure door een commissie de gelijke 
behandeling en rechtzekerheid van de betrokken studenten op een zeer 
goede manier kunnen worden gewaarborgd», terwijl diezelfde regering 
anderzijds de commissie uit de wet heeft geschrapt maar niet bereid is de 
aangedragen oplossing voor een op andere wijze waarborgen van de 
genoemde gelijke behandeling en rechtzekerheid gestalte te geven. 

Deze leden wezen erop, dat essentieel voor de toekomstige regeling - na 
invoering van de WHBO - de aanwezigheid is van een propedeutische fase 
in het h.b.o. Daarom vroegen zij hoe gehandeld zal worden, bij voorbeeld 
in deeltijdstudierichtingen, wanneer de propedeuse zou ontbreken. 

Ten slotte verzochten ze de regering om een uiteenzetting over een 
algemeen voorlichtings- en adviesbeleid (cfm. commentaar HBO-Raad) en 
over een regeling voor de toegang tot numerus fixus-studierichtingen. 

De leden van de C.D.A."fractie achtten het voorliggende voorstel tot 
wetswijziging in menig opzicht een verbetering, zowel van de vigerende 
experimentele regeling als in vergelijking met het aan dit voorstel vooraf-
gaande voorontwerp. 

Deze leden beschouwden de wijze waarop binnen het voorgestelde 
wettelijk kader het in hoge mate aan de instellingen en studenten wordt 
overgelaten om zelfde doorstroming een verantwoorde loop te doen 
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hebben, als een voorbeeldige toepassing van het aan de ondertekenaars 
van het voorstel van wet niet onbekende begrip «gespreide verantwoorde-
lijkheid». 

Deze algemene instemming van de leden van de C.D.A.-fractie liet 
echter onverlet dat zij bij een bijzonder punt toch nog wel een enkele vraag 
en opmerking hadden. 

Het in de memorie van toelichting geformuleerde principe «van een 
zoveel mogelijk gelijke behandeling van bezitters van een h.b.o. propedeu-
tisch getuigschrift en die van een v.w.o.-diploma» verkreeg de warme 
instemming van deze leden, maar zij vroegen zich wel af of dit uitgangspunt 
in het wetsvoorstel «zoveel mogelijk» is toegepast. 

Is het, zo vroegen deze leden, geen ongelijke behandeling als de in het 
citaat laatstgenoemde groep bij wisseling van studierichting aan de 
universiteiten maximaal één jaar verlenging van de studieduur kan verkrij-
gen, terwijl de eerstgenoemde groep bij doorstroming van het h.b.o. naar 
een - eventueel andere - studierichting in het wetenschappelijk onderwijs 
die faciliteit moet ontberen? 

De leden van de C.D.A.-fractie voegden daar aan toe, dat het hen uiteraard 
niet ontgaan was dat de bewindslieden in de memorie van toelichting bij 
herhaling gewaagden van hun streven in de toekomst de maximale 
inschrijvingsduur voor alle studerenden in het hoger onderwijs tot zes jaar 
te beperken. 

Deze leden weerhielden zich vooruit te lopen op hun uiteindelijke oordeel 
over dat streven, maar merkten wel met nadruk op het onjuist te vinden, 
als het de bedoeling van de ondertekenaars van het wetsvoorstel zou zijn 
nu ten aanzien van de «doorstromers» een voorschot te nemen op die 
eventuele beperking. 

De leden van de fractie van de V.V.D. hadden met belangstelling kennis 
genomen van het voorliggende wijzigingsvoorstel. Zij betreurden het, dat 
het voorstel de Kamer op een dusdanig tijdstip bereikte dat er geen sprake 
van kan zijn dat de wet - na behandeling door de beide Kamers der Staten-
Generaal - vóór 1 oktober 1985 in het Staatsblad wordt geplaatst. Zij waar-
deerden de prudentie van de regering door met artikel VI op dit gegeven te 
anticiperen, maar de hier aan het woord zijnde leden wilden niet verhelen 
dat zij niet gecharmeerd zijn van de wetgeving met terugwerkende kracht. 
Deze leden hadden er begrip voor, dat in een enkel geval een beroep 
gedaan moet worden op de mogelijkheid van wetgeving met terugwerkende 
kracht, maar zij gingen er wel van uit, dat dit tot een hoge uitzondering 
beperkt zou blijven. 

De leden van de fractie van de V.V.D. onderschreven het uitgangspunt, 
dat ook voor de naaste toekomst behoefte zal bestaan aan een regeling 
voor de horizontale doorstroming in het hoger onderwijs. Zij constateerden 
dat de regering vooral een regeling beoogt die gericht is op de correctie in 
de beginfase van de studies. De hier aan het woord zijnde leden beoordeelden 
het voorliggende wetsvoorstel positief als het gaat om vermindering van 
regelgeving, minder administratieve rompslomp en minder bureaucratische 
procedures. 

De verantwoordelijkheid komt te liggen, zo constateerden deze leden, bij 
de betrokken instellingen en uiteindelijk bij de betrokken student. 

Het generale karakter van de regeling sprak hen dan ook zeer aan. 
De leden van de V.V.D.-fractie toonden zich echter bezorgd voor de 

argumentatie onder punt a. van de uitgangspunten op blz. 9 van de 
memorie van toelichting, waar het karakter van de regeling door de 
regering vooral gekoppeld wordt aan een tweede, afgeleid uitgangspunt, 
wat vooral de wens van de regering betreft de verticale dooorstroming in 
de toekomst te beperken. De hier aan het woord zijnde leden waren van 
mening dat hier twee uitgangspunten op oneigenlijke wijze waren verbon-
den. 
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Een aantal studenten zal reeds in het begin van de studie een correctie 
aan willen brengen. Voor hen is de horizontale doorstromingsregeling 
bedoeld, zo stelden deze leden. Andere studenten zouden pas na de 
voltooiing van een volledige h.b.o.-studie de behoefte gevoelen aan een 
verdere universitaire opleiding. Die mogelijkheid mag in de ogen van de 
hier aan het woord zijnde leden niet afgesneden worden door te streven 
naar een maximale inschrijvingsduur van zes jaar voor alle studerenden in 
het hoger onderwijs. Zij ondersteunden de stelling van de H.B.O.-Raad, die 
in zijn advies beargumenteert, dat de h.b.o.- afgestudeerde niet meer het 
gehele wetenschappelijk onderwijs- programma zou moeten doorlopen, 
zodat bij verticale doorstroming een speciaal programma van 1,5 a 2 jaar 
aangepast aan het eerder gevolgd h.b.o.-programma mogelijk wordt 
gemaakt, om aldus het eindniveau van de eerste fase van het wetenschap-
pelijk onderwijs te bereiken. 

De hier aan het woord zijnde leden waren overigens wel de mening 
toegedaan, dat de verticale doorstromingsregeling minder generaal van 
aard zal moeten zijn dan de horizontale doorstromingsregeling, omdat het 
bij verticale doorstroming gaat om studenten die een hoger onderwijs-op-
leiding in een bepaalde studierichting achter de rug hebben. 

Voorst onderschreven de leden van de fractie van de V.V.D. het argument 
van de H.B.O.-Raad, dat, gezien de verschillen in civiel effect van een 
wetenschappelijk onderwijs-opleiding en een h.b.o.-opleiding, óók in één 
stelsel van hoger onderwijs, de maximale studieduur geen belemmering 
mag vormen voor studenten die zich op grond van aanleg, capaciteiten en 
ambities na het h.b.o. in het wetenschappelijk onderwijs willen ontplooien. 
Flexibele hantering van het begrip maximale studieduur is daarom een 
voorwaarde. 

Ter zake van de maximale studieduur wensten de leden van de fractie 
van de V.V.D. erop te wijzen, dat studenten die gebruik maken van de 
horizontale doorstromingsregeling, voor de duur van hun studie in het 
wetenschappelijk onderwijs in een nadelige positie komen te verkeren 
tegenover de studenten die vanuit het v.w.o. in het wetenschappelijk 
instromen en van studierichting wisselen. Waarom is geen gehoor gegeven 
aan de suggestie van de H.B.O.-Raad om aan doorstromers maximaal één 
jaar verlenging van de studieduur te geven, zoals die ook toekomt aan 
wetenschappelijk onderwijs-propedeusestudenten die wisselen van 
studierichting, zo vroegen de hier aan het woord zijnde leden. 

De leden van de fractie van de V.V.D. onderschreven het uitgangspunt, 
dat de regeling voor een geruime tijd doeltreffend zal moeten zijn, waardoor 
de opzet zodanig zal moeten zijn dat toekomstige nieuwe studierichtingen 
onder de werkingssfeer kunnen vallen zonder nieuwe wettelijke procedures. 
In het kader van overzichtelijke en eenvoudig hanteerbare regelgeving 
vroegen de hier aan het woord zijnde leden zich af, of de doorstromingsre-
geling in de nabije toekomst niet veel beter ingepast zou kunnen worden in 
de dan vigerende wetten voor h.b.o. en w.o., zodat regeling bij afzonderlijke 
wet overbodig wordt. 

Zij achtten dit van belang nu de regering heeft afgezien van een kaderwet 
hoger onderwijs. Zij zagen de voorliggende regeling geenszins als definitief. 

Van harte ondersteunden de leden van de V.V.D.-fractie het uitgangspunt, 
dat de regeling kwaliteitswaarborgen moet bieden, zodat er goede moge-
lijkheden bestaan voor diegenen, die van de regeling gebruik maken, om 
de nieuw gekozen studie met succes te beëindigen. De leden van de 
V.V.D.-fractie omschreven het gestelde in de memorie van toelichting voor 
het werkingsgebied van de regeling. Zij zagen met belangstelling uit naar 
de nadere afspraken ten aanzien van het uitstel voor de militaire dienst. 
Noch het onderwijs, noch de student is gediend met een oneigenlijk 
gebruik van enige regeling. Zij meenden dat daarvan wel sprake was bij de 
huidige praktijk van doorstroming van w.o. naar h.b.o. Wanneer zijn deze 
nadere afspraken te verwachten? 
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De leden van de fractie van de V.V.D. waren verheugd dat de regering 
positief heeft gereageerd op de suggestie van de h.b.o.-raad en de Acade-
mische Raad om een geclausuleerd toelatingsrecht tot het w.o. toe te 
kennen aan alle propedeutische getuigschriften van het h.b.o., en vooruit-
lopend daarop aan de verklaringen van bevordering naar het tweede 
leerjaar. Wel vonden de hier aan het woord zijnde leden, dat er voor de 
studenten een mogelijkheid tot beroep moet bestaan. Waarom heeft de 
regering daaraan geen aandacht besteed? Zowel de h.b.o.-Raad als de 
Onderwijsraad, en niet in het minst de Academische Raad, hebben op de 
noodzaak van een beroepsmogelijkheid gewezen. De Academische Raad 
heeft hier zelfs concrete voorstellen voor gedaan. Was het voor de regering 
onmogelijk zich daarover een oordeel te vormen in de toch wel zeer ruime 
periode van december 1984 tot eind juni 1985? 

Zij nodigden de regering alsnog daartoe uit. De leden van de fractie van 
de V.V.D. ondersteunden het standpunt van de regering, dat de toetsing 
van eventuele deficiënties gericht moet zijn op de voorkennis die voor de 
gekozen studierichting noodzakelijk is. Of aan de te stellen eisen is voldaan, 
kan vervolgens getoetst worden door een voortentamen. Een goede 
regeling van de deficiëntieproblematiek is van uitzonderlijk belang, omdat 
daarmee de slaagkans van de doorstromers wordt vergroot. Wat is de 
reactie van de regering op de suggestie van de studie-adviseurs onder 
andere de sector van de sociale wetenschappen om de colloquium-doctum-
regeling uit te breiden? 

Nauw samenhangend met het opheffen van de deficiënties is het 
vrijstellingenbeleid, zo stelden de leden van de V.V.D.-fractie, dat voorna-
meiijk de verantwoordelijkheid van de betrokken faculteiten is. Het vrijstel-
lingenbeleid is vooral van belang in het geval van een doorstroming naar 
een verwant geachte studierichting in het w.o. 

De leden van de fractie van D'66 hadden met instemming kennis genomen 
van dit wetsvoorstel. Zij beschouwden het als een bijdrage aan de totstand-
koming van een samenhangend stelsel van hoger onderwijs. Met genoegen 
hadden zij geconstateerd dat gekozen is voor een algemene regeling met 
een brede strekking, waarbij bureaucratische rompslomp tot een minimum 
is beperkt. Dat vanuit dat oogpunt de horizontale doorstroming slechts in 
één richting is geregeld, valt te billijken, zo merkten zij op. 

Niettemin vroegen deze leden, waarom een aantal zaken niet is geregeld. 
In de eerste plaats wezen zij daarbij op het ontbreken van een inschrij-
vingsduurverlenging voor doorstromers. Het kwam deze leden als billijk 
voor om deze verlenging naar analogie van de bepalingen in de WWO met 
betrekking tot z.g. omzwaaiers op (maximaal) één jaar te stellen. Graag 
vernamen zij dienaangaande de opvattingen van de bewindslieden. 

In de tweede plaats wezen de leden van de fractie van D'66 op het 
ontbreken van een beschouwing over de betekenis van horizontale door-
stromingsmogelijkheden in relatie tot de z.g. verticale doorstroming. Aan 
een dergelijke beschouwing hadden zij behoefte aangezien de bewindslieden 
in de memorie van toelichting aankondigden maatregelen ter beperking 
daarvan te overwegen. 

Instemming op hoofdlijnen met het voorliggende wetsvoorstel, zo wilden 
de leden van de fractie van D'66 voor alle duidelijkheid verklaren, houdt 
derhalve geen standpuntbepaling in ten aanzien van verticale doorstroming. 

De leden behorend tot de fractie van de S.G.P. hadden met belangstelling 
en instemming kennis genomen van het onderhavige wetsvoorstel. Zij 
zouden willen volstaan met het stellen van nog enkele vragen. De leden 
van de fractie van de S.G.P. zouden het op prijs stellen van de bewindslieden 
te vernemen waarom zij het voorstel van het bestuur van de HBO-Raad om 
aan doorstromers analoog aan propedeusestudenten in het w.o. die 
wisselen van studierichting (maximaal) een jaar verlenging van de studie-
duur te verlenen niet hebben overgenomen? 
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Door het wegwerken van deze hindernis in de horizontale doorstroming 
wordt toch voorkomen dat h.b.o."doorstromers in een nadelige positie 
komen te verkeren ten opzichte van hun v.w.o.-collega's? Is dit niet van 
belang uit overwegingen van externe democratisering? 

Met betrekking tot de verticale doorstroming wordt in de memorie van 
toelichting opgemerkt dat de bewindslieden voornemens zijn op dit punt 
voorstellen te doen. Even verder merken de bewindslieden met betrekking 
tot de verticale doorstroming op te overwegen deze mogelijkheden - mede 
in het licht van de toekomstige limitering van de inschrijvingsduur voor het 
hoger beroepsonderwijs - op termijn aanzienlijk in te perken. Moeten deze 
twee uitspraken als liggend in eikaars verlengde worden gezien, zo vroegen 
de leden van de fractie van de S.G.P. 

De G.P.V.-fractie had met enige reserves kennis genomen van het 
onderhavige wetsvoorstel. Positief werd beoordeeld het laten vervallen van 
het verwantschapscriterium, omdat dit aansluit bij de jongste ontwikkelingen 
in het hoger onderwijs. Positief moest ook worden beoordeeld het laten 
vallen van de verschillende doorstromingscommissies die onder de 
tijdelijke regeling waren ingesteld. Tegen de met deze commissies samen-
hangende bureaucratisering zijn terecht veel bezwaren ingebracht. Voorts 
kon worden toegejuicht dat de voorgestelde regeling zich niet zal beperken 
tot een aantal met name genoemde studierichtingen. 

Daarentegen worden in de nieuwe regeling weer andere beperkingen 
opgenomen. Zo zal de regeling zich gaan beperken tot de doorstroming 
van h.b.o. naar wetenschappelijk onderwijs. De G.P.V.-fractie betreurde dat, 
omdat daaruit allicht de indruk zou kunnen ontstaan dat het wetenschappelijk 
onderwijs toch belangrijker is dan het h.b.o. Vanuit de gedachte van een 
veelvormig maar gelijkwaardig scala aan tertiaire onderwijsvormen moet 
alles worden vermeden wat zo'n indruk zou kunnen wekken. Weliswaar is 
het zo dat de meeste studenten in het wetenschappelijk onderwijs met een 
v.w.o.-diploma toch al rechtstreeks toegang hebben tot het h.b.o., maar de 
h.b.o.-Raad maakt daarbij in zijn advies terecht een aantal kanttekeningen. 
Zo hebben niet alle studenten in het wetenschappelijk onderwijs een 
v.w.o."diploma. De toelating tot het h.b.o. wordt nu geheel overgelaten aan 
de instellingen zelf. Acht de bewindsman het gevaar van rechtsongelijkheid 
geen reëel bezwaar? 

In het voorontwerp was voorgesteld de inrichting van één doorstromings-
commissie die over alle aanvragen zou dienen te beslissen. Academische 
Raad en h.b.o.-Raad voerden daartegen een aantal praktische bezwaren 
aan, die veelal terecht waren. De G.P.V.-fractie was van oordeel dat met het 
uitbreiden van het aantal leden van de commissie en met het wijzigen van 
sommige termijnen op hoofdlijnen aan deze bezwaren tegemoet gekomen 
had kunnen worden. Daarentegen heeft de bewindsman echter besloten de 
commissie geheel te laten vervallen en aan het propedeutisch getuigschrift 
van een h.b.o.-opleiding een geclausuleerd toelatingsrecht tot het weten-
schappelijk onderwijs te verbinden. Daaraan zijn echter ook bezwaren 
verbonden die niet minderzwaarwegend zijn. Zo dreigt de h.b.o.-propedeuse 
een tweeledig karakter te gaan krijgen. 

Het zegt niet alleen iets over de eventuele verdere studie aan de h.b.o.-
instelling, maar het geeft ook een voorwaardelijk recht op toelating tot een 
instelling van wetenschappelijk onderwijs. Dreigt dit het karakter van de 
h.b.o.-propedeuse niet aan te tasten? Voorts kan worden verwacht dat van 
deze ruime doorstromingsmogelijkheid een enorme zuigkracht van het 
wetenschappelijk onderwijs op het h.b.o. zal uitgaan. Ten derde kan erop 
worden gewezen dat de instelling van een doorstromingscommissie de 
rechtszekerheid en de gelijke behandeling van doorstromingskandidaten 
had kunnen bevorderen. 

Het lijkt erop dat de enige verdienste van de voorgestelde nieuwe 
regeling is dat deze vrijwel niets regelt. Weliswaar wordt de verantwoorde-
lijkheid vrijwel geheel gelegd bij instellingen en studenten, maar de vraag 
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rijst of gezien de lage studierendementen en de vele mogelijkheden tot 
verongelukken een extra rem op al te gemakkelijke toelating toch niet 
wenselijk zou zijn. 

Artikelen 

Artikel I 

Waarom wordt in het eerste lid van het nieuwe artikel 27ter in de Wet op 
het wetenschappelijk onderwijs (Stb. 1975, 729) het woord «onverschillig» 
gebruikt, terwijl de regering in de memorie van toelichting (blz. 5) van het 
taalkundig meer juiste woord «ongeacht» hanteert, zo vroeg de V.V.D.-fractie. 

De voorzitter van de commissie, 
Van Ooijen 

De griffier van de commissie, 
Teunissen 
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